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L’obligatorietat de la protecció als interiors decaurà el 20 d’abril

Es mantindrà als centres sanitaris i al transport públic

Els epidemiòlegs demanen prudència sobretot per Setmana Santa

Mort o fugida de l’est
Enterrament de soldats ucraïnesos a Dnipró aprofitant els dies de menys combats i els replegaments militars al Donbass ■ EFE

EUROPA - MÓN. Plana 18

Els ucraïnesos marxen del Donbass tement una nova ofensiva russa i les massacres
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Protagonistes Jordi Boldú Treballador cultural

El govern publica
els informes per
avalar la proposta
tècnica per als
Jocs d’hivern

Reconeixen que
si l’Aragó hi
renuncia costarà
trobar lloc per a
totes les proves

L’esdeveniment
podria costar
prop de 1.400
milions i
generar-ne 1.500

Conclouen que
són viables des
dels vessants
econòmic, social
i mediambiental

Els arguments pels Jocs
NACIONAL. Planes 4-5 El TSJC posa

ja al mateix
nivell el català
i el castellà en
la selectivitat
Obliga a oferir les PAU
en totes dues llengües
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El TSJC resol que
s’han d’oferir els
exàmens en les tres
llengües oficials
de Catalunya

El president defensa
al Parlament l’acord
per modificar la llei
de política
lingüística

Aragonès:
“Nosaltres
no venem
la llengua”

Les PAU,
també en
castellà per
ordre judicialNacional

Organitzar uns Jocs d’hi-
vern el 2030 al Pirineu, a
partir de les infraestructu-
res i la planificació ja exis-
tents a Catalunya, és com-
patible amb els objectius
de desenvolupament sos-
tenible que promou l’ONU
i que en els últims anys
també s’ha fet seus el COI
com a element bàsic per
designar les noves seus
olímpiques. És a dir, una
candidatura catalana se-
ria econòmicament, am-
bientalment i socialment
viable, a més d’una oportu-
nitat de desenvolupament
per al territori. Això, si
més no, és el que conclo-
uen els 16 informes pros-
pectius que el govern va fer
públics ahir a petició de
grups com la CUP i els co-
muns, i que havia redactat
en l’anterior legislatura,
entre el novembre del
2018 i el gener del 2021.
Els treballs els va coordi-
nar una oficina tècnica
adscrita a Ferrocarrils de
la Generalitat –que gestio-
na bona part de les esta-
cions d’esquí del país– per
encàrrec de la secretaria
general de l’Esport, des-
prés que el mateix COI
mostrés interès a recupe-
rar el projecte olímpic de
Barcelona-Pirineus que el
2010 el llavors alcalde, Jor-
di Hereu, havia plantejat
justament per al 2022.

Els 16 informes estan
compendiats en un Docu-
ment tècnic del projecte de
la candidatura que ara
s’ha fet servir de base en
les negociacions amb el
COE i els governs espanyol

i aragonès per tancar la
proposta tècnica sobre el
repartiment de les proves
(tot i que el govern d’Aragó
ara en renega). I és que
una altra conclusió deriva-
da dels informes és que per
a algunes disciplines Cata-
lunya no disposa de prou
infraestructura, i en altres
tindria dificultats per
complir tots els requisits
exigits, per la qual cosa el
COE decidiria més enda-
vant, a mitjan 2019, convi-
dar l’Aragó –que per això
no apareix en els estudis
ara fets públics– a afegir-
se a la candidatura.

Fonts tant del Departa-
ment de la Presidència
com de la Vicepresidència
–que es reparteixen la fei-
na d’impulsar la candida-
tura i l’estratègia de desen-
volupament que du anne-
xa– aclarien ahir que la
que s’ha fet pública és una
documentació preliminar,
que es va preparar sense
parlar amb el territori, ni
sotmetre’s a informació
pública ni a estudis d’im-
pacte ambiental. “Només
estàvem validant amb el
COI si érem capaços d’or-
ganitzar uns Jocs com-
plint amb els criteris de
sostenibilitat 2020 en les
condicions actuals”, resu-
mien aquestes fonts. No es
tracta, doncs, de la propos-
ta de candidatura, per a la
qual es van emprendre
pròpiament els treballs el
juliol del 2021, arran del
pacte d’investidura i amb
el vistiplau formalitzat ja
en una carta del president
Pere Aragonès. La prime-
ra proposta oficial l’ha de
tancar el COE en les prope-
res setmanes i, si la consul-

ta al Pirineu avala la candi-
datura, el projecte després
també s’haurà d’acabar de
modular en diàleg amb el
territori –el govern ja ha
dit que hi iniciaria un pro-
cés de participació– i amb
el COI, que és qui arran
d’aquestes converses deci-
dirà en darrer terme si li
atorga els Jocs.

Els informes
Segons les mateixes fonts
del govern, al conjunt de la

documentació i els contac-
tes preliminars amb els co-
mitès olímpics entre el
2018 i el 2021 s’hi van des-
tinar un total de 475.000
euros, més IVA. Els 16 in-
formes, força heterogenis,
analitzen la viabilitat ope-
rativa d’uns Jocs d’hivern
a Catalunya des de múlti-
ples vessants. S’estudien,
així, possibles instal·la-
cions esportives a fer ser-
vir –inclòs fins i tot el futur
Palau Blaugrana, la pista

coberta de Sabadell o el Pa-
velló Olímpic de Badalona,
però no l’estació de Boí-Ta-
üll–, els accessos al Pirineu
o la mobilitat dins dels
clústers on es concentra-
ria la competició, però
també les necessitats de
serveis dels esportistes,
estratègies de difusió, les
candidatures finalistes del
2026 o l’impacte de les úl-
times edicions. Fins i tot
un estudi analitza la reha-
bilitació com a espai sim-
bòlic de l’esquí català d’un
antic xalet a la Molina.

En l’apartat econòmic,
l’informe estima en princi-
pi en uns 1.391 milions el
cost d’organitzar els Jocs,
inversió en infraestructu-
res a banda, si bé el retorn
en forma d’ingressos seria
fins i tot superior, 1.504
milions, gràcies en bona
part als 700 de la contribu-

ció del COI o els 358 que
s’obtindrien en patrocinis.

Pel que fa a les infraes-
tructures, partint de l’anà-
lisi de la xarxa existent es
conclou que, per complir la
fita de zero emissions, no-
més són “imprescindibles”
petites millores com la re-
cuperació d’antics teleca-
bines a la Molina (Alp -Ma-
sella) i a Naut Aran (Va-
quèira-Pla de Beret), a
part de bastir una segona
via a les estacions d’Urtx i
Toses o actuar al port de la
Bonaigua per permetre el
canvi de sentit dels busos.
Això sí, també es “recoma-
na” un bloc d’obres públi-
ques majors, com el desdo-
blament de la línia fèrria
entre Montcada i Ripoll,
l’ampliació de la C-16 de
Berga a Bagà, la millora del
port de Comiols i l’amplia-
ció i/o millora de l’N-230,

PAS · El govern publica els 16 informes
prospectius de la legislatura passada que
han servit de base en la negociació de la
proposta tècnica per als Jocs AGENDA
2030 · Es conclou que són viables des
dels vessants econòmic, ambiental i social

Òscar Palau
BARCELONA

L’embrió de la candid

1.391
milions estimen els informes
que costaria fer els Jocs d’hi-
vern al Pirineu, si bé se n’ob-
tindrien 1.505 d’ingressos.

304.000
euros va gastar Ferrocarrils
(176.000 en estudis, 74.000
en assistència tècnica i
54.000 en altres despeses).

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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El vertigen de
treure la mascareta

L’APUNT nes. Dimarts ja eren 10. Potser perquè plovia i feia fred,
potser perquè l’epidèmia de grip és important, potser
perquè la covid encara és entre nosaltres... Tots estem
desitjant treure’ns la mascareta, i estem desitjant que
la canalla pugui fer classe en condicions, veient la cara
dels mestres i expressant-se amb comoditat. Però fa
cert vertigen, oi?Rosa M. Bravo

El meu fill va estar de colònies fa dues setmanes. Hi
anaven tres classes, contents tots de tornar a marxar
uns dies després de dos anys sense poder fer-ho. La
ressaca ha estat monumental: la majoria dels nens i
les nenes han tornat malalts, amb símptomes de grip,
refredat, i casos de la covid fins i tot. A tall d’exemple,
dilluns van anar a la classe de cinquè només set alum-

l’accés sud a la Val d’Aran.
Pel que fa a l’habitatge,

es proposa una vila olímpi-
ca propera a la Zona Fran-
ca de Barcelona, amb ca-
pacitat per a 450 habitat-
ges nous, i dues viles més a
Puigcerdà, de 445 habitat-
ges, i a l’antiga caserna de
Vielha, de 300 més. Tot i
això, les fonts del govern
advertien ahir que no hi ha
cap conclusió en ferm, ja
que dependrà de la distri-
bució final de les proves.
En tot cas, l’estimació de
pressupost només inclou
una partida de 18 milions
per a això, ja que la inten-
ció és no generar nou pla-
nejament urbanístic ad
hoc, sinó aprofitar el pre-
vist ara i les places hotele-
res disponibles. “No hi ha
elements especulatius”,
insistia ahir al Parlament
la consellera de la Presi-

dència, Laura Vilagrà.
Pel que fa al model orga-

nitzatiu, els estudis reco-
manen que l’ens gestor si-
gui la ja existent Fundació
Barcelona Olímpica, que
podria servir de paraigua
per a totes les institucions
amb un simple canvi d’esta-
tuts. En l’aspecte ambien-
tal, es fixen grans objectius
per garantir una gestió
sostenible, s’apunten algu-
nes dades meteorològiques
i de neu de les estacions, i
es fa una primera valoració
de l’impacte a les seus, però
queda pendent una ava-
luació estratègica ambien-
tal exhaustiva, que ara
caldrà adjuntar a la candi-
datura. L’informe més ba-
rat, només 100 euros, dedi-
ca tres paràgrafs a una
“anàlisi de la situació climà-
tica del Pirineu” en els pro-
pers anys. ■

datura
Dos dels informes recullen es-
tudis qualitatius de la percep-
ció ciutadana sobre els Jocs. A
l’àrea de Barcelona, l’esdeve-
niment té connotacions posi-
tives sobre la imatge projecta-
da o la dinamització econòmi-
ca, però també hi genera re-
cels, com l’excessiva despesa
o el poc interès pels esports
d’hivern. Al Pirineu, de 70 per-
sones entrevistades un 60%
s’hi mostren a favor amb mati-
sos, pel 15% en contra. Allà va-
loren oportunitats com la mi-
llora de les infraestructures, la
dinamització econòmica o la
difusió de la marca Pirineu,
però també alerten de riscos
com la massificació excessiva,
la falta de neu o l’especulació
en el cost del sòl. Una enques-
ta del govern del gener passat
a més de 1.500 persones de
l’Alt Pirineu ja concloïa que el
74,6% veuen “interessants”
els Jocs, xifra similar a la del
conjunt del país, pel 20,7%
que no.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Una pinzellada
a pros i contres
de la ciutadania

Els informes
preliminars del
govern ja
analitzaven l’opció
que l’estació la
Molina aculli proves
dels Jocs
d’hivern ■ JORDI

CASAS / ARXIU

Al marge d’altres lectures
que es puguin fer sobre
què representa o deixa de
representar anar de bra-
cet amb l’Aragó, la propos-
ta de fer una candidatura
conjunta per als Jocs
Olímpics d’hivern del
2030 suposa un cert res-
pir per a Catalunya des
d’un punt de vista estricta-
ment logístic. I és que els
16 estudis previs que el go-
vern va desclassificar
ahir, i que es van elaborar
entre el 2018 i el 2021, re-
velen que hi hauria proble-
mes per trobar emplaça-
ments al país per fer-hi al-
gunes proves en cas que la
Generalitat volgués afron-
tar aquesta aventura en
solitari, com era la tesi vi-
gent aleshores. I és que,
ara, almenys dues
d’aquestes disciplines,
l’esquí de fons i el patinat-

ge de velocitat, s’haurien
aconseguit recol·locar en
territori aragonès en vir-
tut de l’acord tècnic del
qual el president Javier
Lambán en blasma.

Els informes parteixen
de la tesi que, ja d’entrada,
hi ha diverses proves –el
bobsleigh, la combinada
nòrdica, el luge, l’skeleton i
els salts d’esquí– que
s’hauran de fer fora de Ca-
talunya i l’Estat espanyol,
ja que no tenen les infraes-
tructures necessàries.
Construir-les no és una op-
ció, ja que una de les pre-
misses de la candidatura
és que ha de ser sostenible
des de tots els àmbits i, per
tant, no s’han d’afrontar
inversions que posterior-
ment no es rendibilitza-
ran. Dit això, la solució
ideada no varia tant en la
proposta on Catalunya
anava per lliure com en la
de sumar amb l’Aragó: fer-
les al sud de França o Sara-

jevo.
Resolt això, un dels

maldecaps sorgeix amb
l’esquí de fons. Tot i que a
Catalunya hi ha fins a set
estacions d’aquesta pràc-
tica, cap està homologada
pel circuit olímpic, ja que
totes estan a més de 1.800
metres d’altitud. I han
d’estar a menys. L’estudi
del 2021 deia que una pos-
sible solució seria alçar
una pista provisional al pla
d’Anyella, al costat de la
Molina, una instal·lació
amb neu artificial i que
obligaria a una inversió de
més de 46 milions d’euros.
Una opció que el govern
veu del tot inviable, motiu
pel qual l’acord arribat
amb l’Aragó per desplaçar
l’esquí de fons i el biatló a
Candanchú –amb aquesta
última no hi hauria tants
problemes per reubicar-la
aquí– tancava el flanc. La
decisió, a més, també es-
talvia haver d’habilitar

una Vila Olímpica específi-
ca per als esportistes
d’aquestes proves a Puig-
cerdà, ja que la normativa
fixa que no hi pot haver un
desnivell superior als 200
metres entre l’allotjament
i la pista on es competeix.

En la mateixa propor-
ció, la decisió de portar el
patinatge de velocitat a
Saragossa soluciona un al-
tre contratemps, com és el
de no tenir una instal·lació
a Catalunya per encabir
les que es fan en pista llar-
ga. L’única alternativa que
es preveia el 2021 era es-
perar que l’ampliació de la
Fira permetés habilitar un
espai provisional. Massa
incerteses i condicionals.
Pel que fa el cúrling, que
ara hauria de fer-se a Jaca,
inicialment estava pensat
encaixar-lo o al Palau d’Es-
ports de Barcelona –ex-
cessivament car– o a la
pista coberta d’atletisme
de Sabadell. ■

Francesc Espiga
BARCELONA

Una ‘renúncia’ de l’Aragó
causaria un maldecap per
encaixar diverses proves
a Els estudis previs no identifiquen ubicacions viables al país per a l’esquí de fons o
el patinatge de velocitat a Les possibles alternatives obliguen a inversions costoses
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El Geoparc Orígens celebra el seu 4t aniversari
i anuncia el resultat de seva revalidació

- El Geoparc mundial de la UNESCO Orígens celebra el seu quart aniver-
sari, després de realitzar el seu primer procés de revalidació, l’any 2021

- El Geoparc Orígens espera rebre la targeta verda i aquest resultat serà
anunciat el mateix dia de la celebració de l’aniversari, el 9 d’abril, a Coll de
Nargó
Tremp, 29 de març del 2022 – El dissabte 9 d’abril de 2022 se celebrarà el quart aniversa-
ri del Geoparc Orígens. Fa quatre anys que aquest territori lleidatà, situat als Pirineus, va
ser reconegut com a Geoparc mundial de la UNESCO.

En aquest període de quatre anys el Geoparc ha anat treballant amb els eixos principals
dels Geoparcs: conservació i recerca, educació i divulgació i desenvolupament sostenible.
I el 2021 va ser sotmès al primer procés de revalidació on es comprova que el territori re-
alment ha complert amb els objectius marcats i aposta per un desenvolupament sosteni-
ble que beneficia la població local. 

Resultat de la revalidació 
El proper dia 9 d’abril se celebrarà a Coll de Nargó el quart aniversari i es preveu poder
anunciar el resultat del procés de revalidació. Aquest procés es va iniciar el 2020, quan es
va presentar tota la documentació a la UNESCO, i va culminar amb una visita de camp
per part de dos representants de la UNESCO el setembre del 2021. Aquests avaluadors
van generar un informe que va ser discutit pel Consell mundial de Geoparcs de la UNES-
CO, qui acaba prenent la decisió final i redactant les recomanacions que cal tenir en
compte en els propers anys.

Dinosaures, patrimoni rellevant del Geoparc
Els geoparcs es caracteritzen per ser territoris amb una geologia reconeguda a escala in-
ternacional i al Geoparc Orígens podem destacar, entre totes les seves riqueses, la presèn-
cia de restes fòssils dels últims dinosaures que van viure a Europa abans de la seva extin-
ció. 

Durant la celebració de l’aniversari es visitarà part d’aquest patrimoni paleontològic que
es troba a Coll de Nargó, com són una de les postes d’ou més grans que es troben a Euro-
pa, situat a l’espai Dinosfera, i les restes que es troben al jaciment del Mirador del Cretaci. 

Però no només els geoparcs parlen de geologia, sinó que també integren la resta de patri-
monis natural i cultural, i per aquest motiu, al final de la jornada de celebració, podrem
conèixer les característiques de la ceba de Nargó i degustar-la a través de les seves coques.

Els Mossos d’Esquadra
van fer complir ahir el ma-
nament judicial que orde-
nava desallotjar l’immoble
conegut com a Casa Àfri-
ca, al carrer Canuda de
Barcelona, en el qual vi-
vien una trentena d’immi-
grants. Un grup d’activis-
tes va intentar aturar l’ac-
ció policial, sense èxit.

Aquest és el segon des-
nonament que viuen els
ocupants de la Casa Àfri-
ca, després que el novem-
bre del 2021 el propietari
de l’immoble, un centre
d’estudis, instés al des-
allotjament després de
dos anys d’ocupació.

Aquest espai s’havia
convertit en un centre
d’acollida per a immi-
grants que arribaven a
Barcelona des de l’Àfrica i
no tenien on anar ni tam-
poc papers, i no havia ori-
ginat cap tipus de proble-
ma en la convivència. ■

Desallotjada
la Casa Àfrica,
refugi
d’immigrants

Redacció
BARCELONA

Nova victòria de l’espa-
nyolisme als tribunals en
una acció en contra de l’ús
normalitzat del català. La
sala contenciosa adminis-
trativa del Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalu-
nya (TSJC) ha emès una
sentència en què posa el
castellà al mateix nivell
que el català en les proves
d’accés a la universitat
(PAU), resolució que tam-
bé afecta la llengua arane-
sa. Això vol dir que, a crite-
ri dels jutges, els exàmens
s’hauran d’oferir en qual-
sevol de les llengües ofi-
cials a Catalunya.

La sentència, feta públi-
ca ahir, dona la raó a l’as-
sociació Escuela Bilingüe,
representada per l’advo-

cat Mateo Argerrich Gon-
zález. Es tracta d’un lle-
trat que exerceix el càrrec
de secretari d’una associa-
ció dedicada a la memòria
dels “màrtirs del 1936 al
1939” i que ha signat més
d’un document públic en
contra del procés indepen-
dentista.

La resolució del TSJC
resol un conflicte que ar-
renca del juny del 2021,
quan es va recórrer contra
la norma que regulava el
funcionament de la selec-
tivitat d’aquell any. En
concret el recurs anava
contra el punt on es deia:
“Repartir primer els enun-

ciats d’examen en català, i
només si algun alumne ho
demana, donar-li la versió
en castellà i recuperar la
versió en català. A efectes
estadístics, cal fer constar
en l’informe quants se’n
lliuren en castellà, sense
identificar els alumnes”.
Aquell primer recurs ja va

obtenir, com a resposta
positiva, unes mesures
cautelars ordenant que no
es fes triar oralment
l’alumne sinó que s’oferís
les tres opcions lingüísti-
ques al principi, en igual-
tat de condicions.

Els del bilingüisme con-
sideren que s’atemptava
contra els drets fonamen-
tals en ser discriminats
per raó de llengua, cir-
cumstància que va ser re-
batuda per la Generalitat,
que va exposar que els
alumnes poden emprar la
llengua que vulguin sense
cap discriminació.

D’altra banda, aproxi-
madament 200 personali-
tats ja han signat el mani-
fest de Plataforma per la
Llengua contra la modifi-
cació del sistema lingüís-
tic a l’escola. ■

Jordi Panyella
BARCELONA

El TSJC posa al mateix nivell
català i castellà en les PAU
a El contenciós administratiu resol que s’han d’oferir els exàmens en les tres llengües oficials de
Catalunya a La sentència resol un recurs contra la norma de les proves del juny de l’any passat

Estudiants en un dels exàmens de la selectivitat del mes de juny passat ■ J. RAMOS / ARXIU

cfarre
Resaltado
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“Nosaltres no ens venem
la llengua.” Fins a tres ve-
gades ho va repetir el pre-
sident de la Generalitat,
Pere Aragonès, durant la
sessió de control al Parla-
ment en el torn de rèplica
a la presidenta del grup
parlamentari de la CUP,
Dolors Sabater. Aquesta li
havia demanat que reti-
ressin la proposta d’acord
per modificar la llei de polí-
tica lingüística entre els
grups de govern (ERC i
JxCat), el PSC i En Comú
Podem (ECP) que s’ha de
debatre en la sessió del 28
d’abril i treballés “per un
consens autèntic”.

La formació anticapita-
lista li va censurar que do-
nés “rang de llei a aquesta
dèria catalanofòbica de
l’espanyolisme que han
encarnat el senyor Wert”,
el PP, Cs, Vox “i ara el
PSC”, adoptant “el marc
legal del 25%” en castellà, i
va alertar que pot suposar
“un pas enrere irreversi-
ble, amb conseqüències
que són molt greus tant en
clau nacional com en clau
social”, va reblar Sabater.
Per la CUP, pot fer aug-
mentar la segregació lin-
güística i la segregació es-
colar i, per aquest motiu,
va defensar que la immer-
sió és “un consens de país i
un model pedagògic inter-
nacional”. I és aquí on va
lamentar: “Vostès ara es
venen la llengua”, i va fer
enutjar el president.

Aragonès li va retreure
que podia acceptar discre-
pàncies, crítica i opinions
divergents, però que mai
els diria que es venien la
llengua, afirmació que de
sortida farà que sigui “im-
possible l’acord”. Arago-
nès va reiterar que el punt
de partida havia de ser el
model actual amb un am-
pli consens que faci que la
llengua no sigui només
“dels independentistes”,
reforçant el català, que es-
tà “en situació de més de-
bilitat”. El president va de-
fensar que les mesures
hauran de donar segure-

tat jurídica als docents i
que no siguin “anul·lades
al cap de dos dies”, i va sen-
tenciar: “O ho regulem
nosaltres o ho regularan
els tribunals.”

Cambray, reforçat
Amb un concís “sí” va re-
afirmar una altra vegada
el president el seu suport a
la continuïtat de Josep
Gonzàlez-Cambray com a
conseller d’Educació. La
presidenta dels comuns,
Jéssica Albiach, li ho va de-
manar –també ho farà
avui la CUP, amb petició
de reprovació– després
d’exposar que des de la pri-
mera tancada dels sindi-
cats el 17 de febrer havien
passat 50 dies i cinc jorna-
des de vaga sense arribar a
cap acord en les seves rei-
vindicacions. Per això, i
davant la petició que sigui
el president qui agafi les

regnes de la negociació,
Aragonès va respondre
que havien convocat cinc
meses sectorials de nego-
ciació i va retreure que els
sindicats no hi haguessin
participat. Va defensar
que el govern s’havia mo-
gut en les propostes de les

reivindicacions, posant
d’exemple que hi havia el
pressupost més alt al De-
partament; la voluntat
d’arribar al 6% del PIB; el
restabliment de l’horari
lectiu del 2012 de manera
calendaritzada; la reduc-
ció de ràtios; la conversió

de terços en mitges jorna-
des; l’increment de 890 do-
cents i 216 de personal
d’administració i serveis
(PAS), entre d’altres, men-
tre assegurava que no reti-
rarien el decret de planti-
lles i defensava que el nou
calendari es mantindrà.

Ja en la sessió de control
als consellers, el mateix
Gonzàlez-Cambray repli-
cant als retrets, ara del
PSC, es va mostrar con-
vençut que arribarien a
una acord després de fer-
los fins a tres propostes i
donar resposta a “10 de les
14 reclamacions” reivindi-
cades durant la vaga, set de
les quals a aplicar el curs vi-
nent, i valorades en 500
milions.

En matèria educativa el
ple, amb els vots favorables
d’ERC, JxCat, la CUP i
ECP, va validar el decret
llei aprovat la setmana pas-
sada per accedir a les dades
dels ens locals sobre indi-
cadors de vulnerabilitat
dels alumnes per poder-los
distribuir de manera equi-
librada i evitar la segrega-
ció.

En la sessió de control es
va fer evident altre cop cert
acostament entre socialis-
tes i govern quan Salvador

Illa es va oferir a fer una
modificació pressupostà-
ria per aplicar mesures per
atendre les conseqüències
derivades de la crisi
d’Ucraïna. Aragonès va en-
tomar l’oferiment i el va
instar a col·laborar perquè
el govern espanyol els per-
meti elevar el dèficit del
0,6% a l’1% del PIB per
compensar l’impacte del
conflicte.

El ple també va aprovar,
amb els vots del PSC,
JxCat i ERC, les proposi-
cions de llei que redueixen
de nou a sis els mandats del
Síndic de Greuges, del
Consell de Garanties Esta-
tutàries (CGE) i de l’OAC,
un cop rebutjades les es-
menes a la totalitat de Cs.
A la tarda, i després que no
prosperés l’esmena de
Vox, el PSC-Units, ERC,
JxCat, la CUP, ECP, Cs i el
PP van donar llum verd a la
proposició de llei de mesu-
res urgents per erradicar el
sensellarisme. ■

Jordi Alemany
BARCELONA

Aragonès retreu a la CUP que
l’acusi de vendre’s la llengua
a Defensa l’acord per modificar la llei de política lingüística perquè o “ho regulem nosaltres o ho regularan
els tribunals” a Es nega a destituir el conseller Cambray a Illa ofereix un acord per la crisi d’Ucraïna

Amb els informes dels Jocs ja
a disposició de qui els vulgui
consultar, convocada la doble
consulta i amb el president
de l’Aragó, Javier Lambán,
desmarcant-se de l’acord
tècnic amb Catalunya, l’Estat
i el Comitè Olímpic Espanyol
(COE), Carlos Carrizosa, de
Cs, va acusar el president de
la Generalitat, Pere Aragonès,
de posar en risc el projecte
per la seva “falta de liderat-
ge” i fent un “boicot a l’alian-

El president Pere Aragonès, durant una de les rèpliques en la sessió de control d’ahir ■ MARINA PUIG / ACN

ça amb l’Aragó” amb una
consulta a sis comarques que
“tenen la mateixa població
que Castelldefels”. Aragonès,
visiblement irat, li va dema-
nar “respecte pels ciutadans
del Pirineu” preguntant-li si
perquè eren pocs “no els hem
de tenir en compte” quan el
projecte tindrà un impacte
sobre el seu territori. També
va instar Carrizosa a no de-
manar responsabilitats al go-
vern català si el projecte no ti-

ra endavant, ni al govern es-
panyol o al COE: “Qui se n’ha
desmarcat no hem estat nos-
altres.”

JxCat es va pronunciar so-
bre els Jocs i el president del
grup parlamentari, Albert Ba-
tet, es va mostrar satisfet
perquè finalment es faci una
consulta a les nou comar-
ques implicades. Batet tam-
bé va anunciar que faran
“campanya activa a favor del
sí” en les consultes.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Respecte pels ciutadans del Pirineu i campanya pel sí

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“S’ha fet d’esquena
a tothom i tindrà
conseqüències
nefastes per a la
cohesió social”
Dolors Sabater
DIPUTADA DE LA CUP

“No podem plantejar
mesures que sabem
que seran anul·lades
al cap de dos dies”

Pere Aragonès
PRESIDENT DE LA GENERALITAT
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En la sessió de control al
govern, el diputat de Junts
al Congrés Josep Pagès va
oferir a la ministra de Jus-
tícia, Pilar Llop, un repàs
del llapis corrector amb
què la justícia europea ob-
serva Madrid només en
l’última setmana: l’infor-
me d’Amnistia Internacio-
nal sobre la no derogació
de la llei mordassa, la reve-
lació de l’engany a Itàlia
per detenir Carles Puigde-
mont, la investigació al
germà d’Isabel Díaz Ayuso
pels contractes sanitaris,
l’avís de la justícia britàni-
ca que Joan Carles I no és

inviolable en cas de robato-
ri o d’assetjament... “La
justícia espanyola ha per-
dut tota credibilitat”, sen-
tenciava Pagès enmig del
litigi sobre les euroordres
al Tribunal de Justícia de
la UE (TJUE). La ministra
Llop, però, va relativitzar
ser corregits des de la UE.
“Formen part del nostre
sistema judicial i és perfec-
tament normal que [des
d’Europa] avalin o corre-
geixin conforme a dret els
tribunals nacionals”, va es-
grimir.

Si bé el govern de Pedro
Sánchez ha suavitzat el to
amb Junts, el duel del di-
putat Pagès i la titular de
Justícia va ser ahir d’alt

voltatge. Després d’avisar
Llop que en la vista al
TJUE els aliats de l’Estat
espanyol eren Vox, Polò-
nia i Romania, el diputat
de Junts li va adreçar una
pregunta sobre si Madrid
té més sintonia amb tribu-
nals europeus o amb el
grup de Visegrad: “Els de-
manem que s’aclareixin:
prefereixen Luxemburg i
Estrasburg, o Varsòvia,
Bucarest i Budapest?”

Obviant Luxemburg
com a seu del TJUE i Estra-
sburg com a seu de Tribu-
nal de Drets Humans, Llop
passava a l’atac i més en
sentir que el diputat de
Junts al·ludia a “corrupció
i endogàmia” en la policia

espanyola i la Guàrdia Civil
–ho deia citant Amnistia–
i enaltia que Puigdemont
és “lliure a Europa i perse-
guit dins les fronteres es-
panyoles”. “La justícia i les
institucions europees són
també les nostres institu-
cions, Espanya forma part
d’elles i elles formen part
del nostre sistema”, va dir.
Visiblement molesta, Llop
va alertar Pagès que “no
tolera falsedats” sobre les
forces de seguretat “que
vetllen fins i tot per la seva
seguretat quan ve aquí”
–curiosament ho deia mi-
nuts abans que Rebelión
Científica llancés pintura
vermella al Congrés sense
que la policia se n’adonés–
i es va acomiadar d’ell amb
un desig: “El veig una mica
perdut: pregunta al govern
pel funcionament d’un al-
tre poder de l’Estat. A veu-
re si ara que s’acosta Sant
Jordi té sort i li regalen
Montesquieu.” Pagès li va
recordar que els afanys de
l’Estat de jutjar crims de
Rússia són en va perquè
Mariano Rajoy va fulminar
la justícia universal el
2014, i Sánchez no ho ha
restablert i ara “no pot jut-
jar crims de guerra a Ucra-
ïna, només cooperar”. ■

a La ministra de Justícia normalitza tocs de la UE als tribunals
a Pagès (Junts): “La justícia espanyola perd tota credibilitat”

David Portabella
MADRID

Llop relativitza que
Europa corregeixi o
avali tribunals locals

La ministra de Justícia, Pilar Llop, ahir, durant la intervenció al Congrés ■ C.D.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Diguin: prefereixen
Luxemburg i
Estrasburg, o bé
Varsòvia, Bucarest i
Budapest?”
Josep Pagès
DIPUTAT DE JUNTS AL CONGRÉS

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

“Són part del sistema
i és perfectament
normal que avalin o
corregeixin conforme
a dret els tribunals”
Pilar Llop
MINISTRA DE JUSTÍCIA

Dos joves estudiants van
seure ahir al banc dels acu-
sats en un judici en què es
demanen cinc anys de pre-
só. Els van detenir els Mos-
sos a Barcelona quan van
reprimir una manifesta-
ció el 2020 en commemo-
ració del referèndum de l’1

d’octubre. Els acusats, de-
fensats per Xavier Monge,
neguen que participessin
en la manifestació i expli-
quen que aquell dia sor-
tien de classe i anaven a
agafar el tren a plaça Cata-
lunya. El centre educatiu
va certificar que aquell dia
van anar a estudiar i que
van sortir cap a la tarda,
coincidint amb l’horari de

la manifestació.
En la cadena de judicis a

persones detingudes en
protestes independentis-
tes, també ahir es va saber
que l’Audiència de Barce-
lona ha condemnat a sis
mesos de presó dos joves
més detinguts per la Poli-
cía Nacional l’octubre del
2019 en protestes contra
la sentència als líders del

procés independentista.
Un dels condemnats és un
sensesostre.

D’altra banda, un dels
casos més coneguts de la
repressió a l’independen-
tisme viurà el 31 de maig
un nou capítol, que pot ser
l’últim. Per a aquell dia, el
magistrat Manuel Mar-
chena ha convocat el ple
de la sala penal per discu-
tir si s’ha de condemnar
Tamara Carrasco pel de-
licte d’incitació a l’altera-
ció de l’ordre públic. Un
delicte que no té res a veu-
re amb la greu acusació de
terrorisme de quan la van
detenir el 2018. ■

A judici la repressió en la
celebració de l’1 d’octubre
Jordi Panyella
BARCELONA

o és una obligació aplaudir al Congrés. Encara que el
gregarisme dels diputats dels grups majoritaris ho
desmenteixi quan intervé el líder, el reglament de la

cambra no exigeix aplaudir ni quan s’està d’acord amb qui
és a la tribuna d’oradors. En un hemicicle amb 600 electes
entre diputats i senadors –les àmplies butaques encoixina-
des (excepte les blaves de Pedro Sánchez i els ministres)
van ser substituïdes per cadires senzilles per duplicar l’afo-
rament–, i amb Volodímir Zelenski com a veu telemàtica
del drama sota les bombes russes, dos diputats catalans,
Mireia Vehí i Albert Botran (CUP), es van convertir en pro-
tagonistes pel que no estan obligats a fer: aplaudir.

El relat dramàtic sobre la barbàrie a Butxa i Mariúpol
que Zelenski va traslladar en primera persona dimarts al
Congrés va commoure unànimement i la reacció de tots
els diputats i senadors menys quatre va ser correspondre
el president d’Ucraïna amb una ovació al poble ucraïnès
per la seva resistència. Tampoc no van aplaudir ni Enrique
Santiago, secretari d’estat de l’Agenda 2030 i secretari ge-
neral del Partit Comunista d’Espanya (PCE), ni Néstor Re-
go (BNG), però l’únic que es va aturar ahir als passadissos
a explicar-se és Botran. “Tenim clar que Ucraïna és el país
agredit i que Putin és l’agressor, i que Zelenski és el repre-
sentant d’un país agredit. I, no obstant això, pensem que la

seva acció política no ha de ser aplaudida acríticament. A
Ucraïna hi ha partits que han estat il·legalitzats sense mo-
tiu, partits que no estaven a favor de l’agressió de Putin, el
mateix Partit Comunista està il·legalitzat des d’abans. I, en
canvi, hi ha molta tolerància amb elements neonazis pre-
sents en institucions de l’Estat, com ara la Guàrdia Nacio-
nal. Entenem que fondre’ns en un aplaudiment acrític no fa
cap bé a la causa de la pau ni a entendre bé la complexitat
d’aquesta situació a pesar del total suport al poble ucra-

ïnès i el total rebuig a
l’agressió de Putin”, va esgri-
mir Botran. En l’era política
de les emocions, el diputat
de la CUP –que en anteriors
ocasions ha citat el batalló
Azov com a motiu– va haver

de dedicar més de cent paraules a explicar un no gest.
La pitjor ressaca per Zelenski i l’evocació del bombardeig

de Gernika per part de la legió Còndor nazi per ordre de
Franco el 26 d’abril del 1937, però, es viu a Vox. “Posats a es-
tablir comparacions, potser hauria estat més encertat par-
lar de Paracuellos (on els predecessors de Putin van assajar
el genocidi) o la invasió napoleònica, on el poble espanyol va
derrotar l’agressor extern”, va oferir ahir Santiago Abascal
com si lamentés haver aplaudit. I això és el millor del Con-
grés: no exigeix aplaudir, i el protagonista del dia és tan efí-
mer que l’endemà s’oblida en una roda sense fi. ■

N

Zelenski i el sí
crític de la CUP

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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CRÒNICA

Botran i la també diputada de la CUP Mireia Vehí no van
aplaudir Zelenski en el ple del Congrés ■ ANDREA ZAMORANO / ACN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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Botran és l’únic que
raona per què no
aplaudeix Zelenski

David Portabella
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